

**ВЕСТНИК
ОРЕНБУРГСКОГО ГОСУДАРСТВЕННОГО ПЕДАГОГИЧЕСКОГО
УНИВЕРСИТЕТА. ЭЛЕКТРОННЫЙ НАУЧНЫЙ ЖУРНАЛ**

**VESTNIK
OF ORENBURG STATE PEDAGOGICAL UNIVERSITY
ELECTRONIC SCIENTIFIC JOURNAL**

2025. № 4 (56)

Учредитель и издатель: федеральное государственное бюджетное образовательное учреждение высшего образования «Оренбургский государственный педагогический университет». 460014, г. Оренбург, ул. Советская, д. 19.

Сетевое издание зарегистрировано Федеральной службой по надзору в сфере связи, информационных технологий и массовых коммуникаций 25 июня 2012 г. Свидетельство о регистрации Эл № **ФС77-50377**.

Выходит 4 раза в год.

Доступ читателей к опубликованным на сайте статьям свободный и бесплатный.

Для чтения полного текста статей рекомендуется использовать Adobe Reader.

Публикация статьи в сетевом издании бесплатна для всех категорий авторов.

Журнал публикует статьи по следующим научным отраслям: **БИОЛОГИЧЕСКИЕ НАУКИ, ИСТОРИЧЕСКИЕ НАУКИ, ПЕДАГОГИЧЕСКИЕ НАУКИ.**

Издание включено в Российский индекс научного цитирования (РИНЦ) и в Перечень рецензируемых научных изданий, в которых должны быть опубликованы основные научные результаты диссертаций на соискание ученой степени кандидата наук, на соискание ученой степени доктора наук, по следующим научным специальностям: 1.5.9. Ботаника (биологические науки), 1.5.12. Зоология (биологические науки), 1.5.15. Экология (по отраслям) (биологические науки), 1.5.18. Микология (биологические науки), 5.6.1. Отечественная история (исторические науки), 5.6.3. Археология (исторические науки), 5.8.1. Общая педагогика, история педагогики и образования (педагогические науки), 5.8.2. Теория и методика обучения и воспитания (по областям и уровням образования) (педагогические науки), 5.8.7. Методология и технология профессионального образования (педагогические науки).

The founder and publisher: the Federal State Budget Educational Institution of Higher Education "Orenburg State Pedagogical University". 460014, Orenburg, Russia, ul. Sovetskaya, 19.

The registration certificate **EI № FS 77-50377** is given on June, 25, 2012, by the Federal Supervision Agency in the Sphere of Communications, Information Technology and Mass Communications.

Publication frequency: 4 issues per year.

The access to the articles of the e-journal is free.

To read the full text of articles must use Adobe Reader.

Papers of all authors in the web-magazine are free of charge.

The web-magazine publishes articles on the following scientific branches: **BIOLOGICAL SCIENCES, HISTORICAL SCIENCES, PEDAGOGICAL SCIENCES.**

The E-journal is included into Russian Science Citation Index (RSCI) and the List of peer-reviewed scientific publications in which the main scientific results of dissertations for the degree of candidate of science, for the degree of doctor of science should be published.

The scientific specialties: 1.5.9. Botany; 1.5.12. Zoology; 1.5.15. Ecology (biological sciences); 1.5.18. Mycology; 5.6.1. Russian history; 5.6.3. Archeology; 5.8.1. General pedagogy, history of pedagogics and education; 5.8.2. Learning theory, training and education procedure; 5.8.7. Methodology and technology of vocational education.

РЕДАКЦИОННЫЙ СОВЕТ И РЕДАКЦИОННАЯ КОЛЛЕГИЯ

РЕДАКЦИОННЫЙ СОВЕТ

Главный редактор (председатель)

Любичанковский Сергей Валентинович, доктор исторических наук, профессор, заведующий кафедрой истории России Оренбургского государственного педагогического университета

Члены редакционного совета

Бехтерева Людмила Николаевна, доктор исторических наук, главный научный сотрудник, заместитель директора, Удмуртский федеральный исследовательский центр Уральского отделения Российской академии наук, г. Ижевск (Исторические науки)

Богуславский Михаил Викторович, доктор педагогических наук, профессор, член-корреспондент РАО, заведующий центром истории педагогики и образования, Институт стратегии развития образования РАО, г. Москва (Педагогические науки)

Веселкин Денис Васильевич, доктор биологических наук, профессор, заведующий лабораторией биоразнообразия растительного мира и микобиоты, Институт экологии растений и животных Уральского отделения Российской академии наук, г. Екатеринбург (Биологические науки)

Ковальская Светлана Ивановна, доктор исторических наук, профессор, Евразийский национальный университет им. Л. Н. Гумилева, г. Астана, Казахстан (Исторические науки)

Кондрашин Виктор Викторович, доктор исторических наук, профессор, главный научный сотрудник, руководитель Центра экономической истории, Институт российской истории Российской академии наук, г. Москва (Исторические науки)

Кулаева Галина Михайловна, доктор педагогических наук, профессор, заведующий кафедрой русского языка и методики преподавания русского языка, Оренбургский государственный педагогический университет (Педагогические науки)

Маркова Светлана Михайловна, доктор педагогических наук, профессор, заведующий кафедрой профессионального образования и управления образовательными системами, Нижегородский государственный педагогический университет имени Козьмы Минина, г. Нижний Новгород (Педагогические науки)

Русанов Александр Михайлович, доктор биологических наук, профессор, заведующий кафедрой биологии и почвоведения, Оренбургский государственный университет (Биологические науки)

Рындак Валентина Григорьевна, доктор педагогических наук, профессор, научный сотрудник, Оренбургский государственный педагогический университет (Педагогические науки)

Рябинина Зинаида Николаевна, доктор биологических наук, профессор, ведущий научный сотрудник, Федеральный научный центр биологических систем и агротехнологий Российской академии наук, г. Оренбург (Биологические науки)

Саввина Ольга Алексеевна, доктор педагогических наук, профессор кафедры математики и методики ее преподавания, Елецкий государственный университет им. И. А. Бунина, г. Елец (Педагогические науки)

Таиров Александр Дмитриевич, доктор исторических наук, директор Научно-образовательного центра евразийских исследований, Южно-Уральский государственный университет, Челябинск (Исторические науки)

Хисамутдинова Равиля Рахмьяновна, доктор исторических наук, профессор, заведующий кафедрой всеобщей истории и методики преподавания истории и обществознания, Оренбургский государственный педагогический университет (Исторические науки)

РЕДАКЦИОННАЯ КОЛЛЕГИЯ (рецензенты и эксперты статей по отраслям наук)

Информация на сайте: <http://vestospu.ru/editors/editors.html>

РЕДАКЦИЯ

Главный редактор

Любичанковский Сергей Валентинович, доктор исторических наук, профессор

Ответственный секретарь

Рожков Игорь Николаевич, руководитель редакционно-издательского отдела, кандидат физико-математических наук, доцент

Редакторы

О. Б. Болотова

И. Н. Рожков

Е. С. Рожкова

Переводчик

О. В. Эпштейн, кандидат филологических наук

Веб-дизайнер и администратор сайта

Е. С. Рожкова

Адрес редакции: 460014, г. Оренбург, ул. Советская, 19

E-mail: rio_ospu@mail.ru

При цитировании опубликованных в сетевом издании материалов ссылка на «Вестник Оренбургского государственного педагогического университета. Электронный научный журнал» обязательна.

Исключительные права на статьи, опубликованные в сетевом издании, принадлежат авторам.

EDITORIAL COUNCIL AND EDITORIAL BOARD

EDITORIAL COUNCIL

Editor-in-chief (the chairman)

Lyubichankovskiy Sergey Valentinovich, Doctor of Historical Sciences, Professor, Head of Russian History Department, Orenburg State Pedagogical University

Members of the editorial council

Bekhtereva Lyudmila Nikolaevna, Doctor of Historical Sciences, Chief Researcher, Deputy Director, Udmurt Federal Research Center of the Ural Branch of the Russian Academy of Sciences, Izhevsk (Historical Sciences and Archeology)

Boguslavsky Mikhail Viktorovich, Doctor of Pedagogical Sciences, Professor, Corresponding Member of the Russian Academy of Education, Head of the Centre of History of Pedagogy and Education, Institute of Strategy of Education Development of the Russian Academy of Education, Moscow (Pedagogical Sciences)

Kovalskaya Svetlana Ivanovna, Doctor of Historical Sciences, Professor, Eurasian National University named after L. N. Gumilyov, Astana, Kazakhstan (Historical Sciences and Archeology)

Khisamutdinova Ravilya Rahimyanovna, Doctor of Historical Sciences, Professor, Head of Department of General History and MTH, Orenburg State Pedagogical University (Russian history)

Kondrashin Viktor Viktorovich, Doctor of Historical Sciences, Professor, Leading Researcher, Head of the Center for Economic History, Institute of Russian History of the Russian Academy of Sciences, Moscow (Russian history)

Kulaeva Galina Mikhailovna, Doctor of Pedagogical Sciences, Professor, Head of the Department of Russian Language and Method of Teaching Russian Language, Orenburg State Pedagogical University (Pedagogical Sciences)

Markova Svetlana Mikhailovna, Doctor of Pedagogical Sciences, Professor, Head of the Department of Professional Education and Management of Educational Systems, Nizhny Novgorod State Pedagogical University named after Kozma Minin, Nizhny Novgorod (Pedagogical Sciences)

Rusanov Aleksandr Mikhailovich, Doctor of Biological Sciences, Professor, Head of Department of Biology and Soil Science, Orenburg State University (Biological Sciences)

Ryabinina Zinaida Nikolaevna, Doctor of Biological Sciences, Professor, Leading Researcher of the Federal Scientific Center for Biological Systems and Agrotechnologies of the Russian Academy of Sciences, Orenburg (Biological Sciences)

Ryndak Valentina Grigoryevna, Doctor of Pedagogical Sciences, Professor, Orenburg State Pedagogical University (Pedagogical Sciences)

Savvin Olga Alekseevna, Doctor of Pedagogical Sciences, Professor of the Department of Mathematics and Methods of its Teaching, Yelets State University named after I. A. Bunin, Yelets (Pedagogical Sciences)

Tairov Aleksandr Dmitrievich, Doctor of Historical Sciences, Director of the Scientific and Educational Center for Eurasian Studies, South Ural State University, Chelyabinsk (Historical Sciences and Archeology)

Veselkin Denis Vasilyevich, Doctor of Biological Sciences, Professor, Head of the Laboratory of Plant Life Biodiversity and Mycobiota, Institute of Plant and Animal Ecology, Ural Branch of the Russian Academy of Sciences (IPAE UB RAS), Yekaterinburg (Biological Sciences)

EDITORIAL BOARD (Reviewers and experts in fields of study)

Information on the web-site: http://vestospu.ru/eng_vers/editors/editors.html

EDITORIAL OFFICE

The Editor-in-chief

Lyubichankovskiy Sergey Valentinovich, Doctor of Historical Sciences, Professor

The Executive Secretary

Rozhkov Igor Nikolayevich, Chief of printing and publication department, Candidate of Physical and Mathematical Sciences, Associate Professor

Editors

O. B. Bolotova

I. N. Rozhkov

E. S. Rozhkova

Translator

O. V. Epshtein, Candidate of Philological Sciences

Web-designer and website manager

E. S. Rozhkova

Editorial address: 460014, Orenburg, ul. Sovetskaya, 19

E-mail: rio_ospu@mail.ru

In case of citation of the information published in the web-magazine, references to "Vestnik of Orenburg State Pedagogical University. Electronic Scientific Journal" are obligatory.

Exclusive rights to articles published in the web-magazine belong to the authors.

СОДЕРЖАНИЕ

БИОЛОГИЧЕСКИЕ НАУКИ

Баишева Э. З., Мулдашев А. А., Ишбулатов М. К., Наумова Л. Г. К флоре и растительности памятника природы «Болото Сериккуль» (Республика Башкортостан)	6
Бялт В. В., Фирсов Г. А. Новая форма липы кавказской — <i>Tilia begoniifolia</i> Steven f. <i>pendula</i> V. V. Byalt et G. A. Firsov forma nova из Ботанического сада Петра Великого (г. Санкт-Петербург, Россия)	21
Завидовская Т. С. Особенности урбанофлоры малых и средних городов России	32
Пятина И. С., Крюкова А. В., Реут А. А. К биологии некоторых сортов рода <i>Hemerocallis</i> L. в условиях культуры в Башкирском Предуралье	50
Травкин В. П., Корчиков Е. С., Цуриков А. Г. Лихенобиота национального парка «Бузулукский бор» (аннотированный список видов)	62

ИСТОРИЧЕСКИЕ НАУКИ

Андреев И. Л., Святлов А. А. Празднование 300-летия Дома Романовых — обновление оснований легитимности монархии	93
Бурлуцкая Е. В., Роднов М. И. «Здоровые духом». Педагог Александр Иванович Тарнавский о системных проблемах воспитания и обучения юношества в России на рубеже XIX—XX вв.	107
Васина Т. А., Субботина А. М. Евреи Ижевска по материалам переписей населения 1897 и 1926 гг.	124
Леонов К. Д. Транспортное освоение Дальнего Востока Российской империи в представлениях властей (по материалам всеподданнейших отчетов приамурских генерал-губернаторов)	136
Масловский М. О. Аграрные реформы 1953—1964 годов: успехи и перекося в сельском хозяйстве на примере Рязанской области	150
Омельяничук С. В. Мужская честь и бесчестье на Руси в допетровский период (X—XVII вв.)	167
Самсонова И. С. Туризм как форма активного досуга в системе советской идейно-массовой работы в 1960-е — 1970-е гг. (на примере Куйбышевской области)	191
Семенова Н. Л. «Если бы Самарская губерния не была подчинена оренбургскому генерал-губернатору, то ее теперь необходимо было бы подчинить»: взгляд А. П. Безака	208
Хисамутдинова Р. Р. Городское парикмахерское хозяйство Чкаловской (Оренбургской) области в годы Великой Отечественной войны и послевоенного восстановления	218
Хисамутдинова Р. Р., Аптикиев А. Х. Реализация государственной социальной политики в отношении инвалидов Великой Отечественной войны в Чкаловской (Оренбургской) области в 1945—1953 гг.	237
Чирков К. Е. Встреча демобилизованных воинов: управленческие практики местной власти в Челябинской области, 1945—1946 гг.	254
Чирков М. С. Трансформация семейно-брачных отношений в российской деревне в период «оттепели»	271

РЕЦЕНЗИИ

Любичанковский С. В. Память времени: жизнь и наследие Ивана Михайловича Ионенко. Рецензия на монографию П. С. Кабытова и Н. А. Федоровой «Профессор Иван Михайлович Ионенко: личность и время» (Самара, 2023)	283
--	-----

ПЕДАГОГИЧЕСКИЕ НАУКИ

Бугайчук Т. В., Вотинцев А. В., Халадов Х.-А. С., Ходырев А. М. Ценность служения в структуре профессиональной идентичности будущего педагога: эмпирический аспект	290
Ву Тхи Лан. Сопоставление воинских званий России и Вьетнама как способ развития страноведческой компетенции на занятиях по русскому языку как иностранному	303
Комиссарова Л. Ю., Матвеева М. Д. Возможности использования игровых технологий для достижения обучающимися 5—6 классов личностных результатов при изучении лексикологии и фразеологии на уроках русского языка	318
Штацкая А. М. История российского высшего образования и студенчества конца XVII — первой четверти XXI века в современных школьных учебниках по истории России	333

CONTENTS

BIOLOGICAL SCIENCES

Baisheva E. Z., Muldashev A. A., Ishbulatov M. K., Naumova L. G. On the flora and vegetation of the natural monument “Serikkul Mire” (the Republic of Bashkortostan).....	7
Byalt V. V., Firsov G. A. A new form of Caucasian linden — <i>Tilia begoniifolia</i> Steven f. <i>pendula</i> V. V. Byalt et G. A. Firsov forma nova from Peter the Great Botanical Garden in St. Petersburg (Russia).....	21
Zavidovskaya T. S. Features of the urban flora of small and medium-sized cities in Russia.....	32
Pyatina I. S., Kryukova A. V., Reut A. A. On the biology of some varieties of the genus <i>Hemerocallis</i> L. under cultivation conditions in the Bashkir Cis-Urals.....	50
Travkin V. P., Korchikov E. S., Tsurykau A. G. Lichen biota of Buzuluk Bor (Pinewood) National Park (annotated species list).....	62

HISTORICAL SCIENCES

Andreev I. L., Svyatov A. A. Celebrating the 300 th anniversary of the House of Romanov — renewing the foundations for legitimate monarchy.....	93
Burlutskaya E. V., Rodnov M. I. “Those Sound of Mind”. Educator Alexander Ivanovich Tarnavsky about the systemic problems of upbringing and education of youth in Russia at the turn of the XIX—XX centuries.....	107
Vasina T. A., Subbotina A. M. Jews of Izhevsk based on the population censuses of 1897 and 1926.....	124
Leonov K. D. Transport development of the Far East of the Russian Empire in the views of the authorities (based on the most humble reports of the Amur Governors-General).....	136
Maslovsky M. O. Agrarian reforms of 1953—1964: advances and imbalances in agriculture of the Ryazan region.....	150
Omelyanchuk S. V. Male honor and dishonor in pre-Peter Russia (X—XVII centuries).....	167
Samsonova I. S. Tourism as a form of leisure activity in the system of Soviet ideological and mass work in 1960s — 1970s (on the example of the Kuibyshev region).....	191
Semenova N. L. “If the Samara province had not been subordinated to the Orenburg Governor-General, it would now have to be subordinated”: the view of A. P. Bezak.....	208
Khisamutdinova R. R. City hairdressing business of Chkalov (Orenburg) region during the Great Patriotic War and post-war reconstruction.....	218
Khisamutdinova R. R., Aptikiev A. Kh. State social policy towards disabled veterans of the Great Patriotic War in Chkalov (Orenburg) region in 1945—1953.....	237
Chirkov K. E. Welcoming demobilized soldiers back from the war: the practice of local government in the Chelyabinsk region, 1945—1946.....	254
Chirkov M. S. Transformation of family and marriage relations in the Russian rural area during the “Thaw” period.....	271

REVIEWS

Lyubichankovskiy S. V. Memory of Time: Life and Legacy of Ivan Mikhailovich Ionenko. Review of the monograph by P. S. Kabytov and N. A. Fedorova “Professor Ivan Mikhailovich Ionenko: Personality and Time” (Samara, 2023).....	283
---	-----

PEDAGOGICAL SCIENCES

Bugaychuk T. V., Votintsev A. V., Khaladov Kh.-A. S., Khodyrev A. M. The value of service in the structure of professional identity of future teachers: an empirical aspect.....	291
Vu Thi Lan. Comparison of military ranks of Russia and Vietnam as a means of developing country-specific competence in teaching Russian as a foreign language.....	303
Komissarova L. Yu., Matveeva M. D. The potential of gaming technologies to achieve personal learning outcomes 5 th —6 th grade students studying lexicology and phraseology in Russian language lessons.....	318
Shtatskaya A. M. History of Russian higher education and students from the late 17 th to the first quarter of the 21 st century in modern school textbooks on Russian history.....	333